
فرزانه صادق نفر بعد است؟

خطر استیضاح خانم وزیر 
  مخالفان دولت درکی از وفاق ندارند

 فقط در فکر حذف هستند

آرمان ملی- مطهره شفیعی: اخیرا فرزانه صادق مالواجرد، 
و  مهر  مسکن  با  مخالفت  ضمن  شهرسازی،  و  وزیر راه 
گذشته، از تمرکز پروژه های  سیاست های مسکنی دولت 
کرد. وی با  دولتی ساخت مسکن برای محرومان انتقاد 
اظهار تأسف نسبت به طرح نهضت ملی مسکن از لزوم تغییر 
گفت. این  سیاست های حمایتی دولت از مسکن سخن 
اظهارات بر نارضایتی دلواپسان افزود و احتمال استیضاح او را 
پررنگ کرد روزهای زیادی از آغاز دولت چهاردهم نگذشته بود 
که واژه استیضاح بر سر زبان مخالفان پاستورنشینان افتاد و از 
هر فرصتی برای تهدید یک وزیر به استیضاح و برکناری بهره 
می بردند و البته می بردند. ظاهرا پرونده هایی را آماده کرده 
بودند تا یکی پس از دیگری به سراغ آنها بروند. تا روز یکشنبه 
موفق شدند تا وزیر اقتصاد را استیضاح و سبب خداحافظی 

همتی با دولت شوند. 
  تعیین  کننده زمان استیضاح؟

 دی ماه اوج تهدید به استیضاح و برکناری وزرا بود چنانکه 
روزنامه شهرداری تهران یعنی همشهری نوشت: »همتی، 
اد و علی آبادی در صف استیضاح«. ظاهرا  ک نژ صادق، پا
کانی پیش می رود.  اقدامات بر اساس همین تیتر روزنامه زا
در همان مقطع یعنی دی ماه نایب رئیس کمیسیون عمران 
مجلس با انتقاد از عملکرد فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی، 
گفت: اغلب نمایندگان ارزیابی مثبتی از اقدامات »صادق« 
ندارند و وزیر راه نتواسته برنامه مشخصی برای حل مشکلات 
، به ویژه در حوزه مسکن، ارائه دهد. محمد منان  کشور
رئیسی باانتقاد از سیاست های انقباضی وزیر مسکن نیز 
افزود: در حالی که زمین به عنوان یکی از مزیت های طبیعی 
کشور شناخته می شود، این موضوع امروز به یک نقطه 
بخش های  در  این،  بر  علاوه  است.  شده  تبدیل  ضعف 
حمل ونقل ریلی، هوایی و دریایی که از مسائل تخصصی 
وزارتخانه محسوب می شود، برنامه  خاصی از سوی وزارت راه 
مشاهده نمی شود. او همچنین به تخلفات قانونی متعدد 
وزیر راه و شهرسازی اشاره کرد و ادامه داد: به عنوان نمونه، 
در موضوع انتخابات هیات مدیره نظام مهندسی و کنترل 
ساختمان، وزیر هیچ توجهی به هشدارهای مجلس نداشته 
خ داده  و تخلفات قانونی آشکاری در جریان این انتخابات ر
است. عملکرد خانم وزیر در این زمینه نوعی بی احترامی به 
مجلس به شمار می رود. به همین دلیل، نمایندگان مجلس 
با رأی قاطع، پرونده وزیر را به قوه قضائیه ارجاع دادند. 
گر  کید کرد: ا نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس در پایان تأ
این روند ادامه یابد، گزینه ای جز استیضاح وزیر نخواهیم 
داشت. نماینده قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
بررسی صلاحیت  کمیسیون تخصصی  کمیسیون عمران، 
وزیر راه است و قاطبه اعضای آن توجهی به ایجاد مباحث 
هیجانی ای که در رسانه ها در دفاع از مالواجرد دست به دست 
می شود ندارند، ادامه داد: »بنا دارم در نشست علنی مجلس 
برای بررسی صلاحیت صادق مالواجرد به عنوان مخالف نطق 
گر این فرصت مهیا نشد از همین الان به نمایندگانی  کنم، اما ا
که به اسم زن بودن، فرزند شهیدبودن، همشهری بودن و... 
برای او رای جمع می کنند هشدار می دهم که کمتر از یکسال 
دیگر دنبال جمع آوری امضا برای استیضاح وی هستند و 
در این مدت مردم از بحران مسکن و گرانی آن بیش از پیش 
رنج می برند.« روزنامه اطلاعات که البته میانه رو است هم 
در گفت وگو با یک کارشناس از احتمال استیضاح صادق 
خبر داد. اطلاعات نوشت: »فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن 
می گوید: در حال حاضر نیاز به مسکن و ساخت و ساز در همه 
گر افق روشنی در مباحث اقتصادی به  شهرها وجود دارد و ا
وجود بیاید، شاهد رونق سرمایه گذاری در حوزه مسکن و به 
تبع آن افزایش قیمت مسکن خواهیم بود. این کارشناس 
حوزه مسکن بیان داشت: گویا دولت چهاردهم عزمی برای 
ساخت مسکن دولتی ندارد و تردیدی که خانم فرزانه صادق، 
وزیر راه و شهرسازی در حوزه مسکن دولتی ایجاد کردند 
موید این موضوع است. احتمال دارد که مجلس در این 
زمینه از خانم صادق سؤال کند و مسأله عدم ساخت مسکن 

محرومان، سبب استیضاح وزیر شود.«
  انتصابات صادق

مدعی  چنین  صادق  مخالفان  برخی  دیگر  سوی  از 
می شوند: »در حالی که وزیر راه و شهرسازی در ماه های اخیر 
چندین انتصاب جدید در بخش های کلیدی این وزارتخانه 
که این تغییرات بیش  کارشناسان معتقدند  انجام داده، 
از آنکه به بهبود عملکرد منجر شود، بی ثباتی مدیریتی و 
عدم تحقق اهداف توسعه ای را تشدید کرده است. وزیر راه 
و شهرسازی قطعا به این موضوع اشراف دارد که عدم ثبات 
مدیریتی در یک سازمان به مشکل عمده تبدیل شده و 
 ، تبعات متعددی را به  دنبال خواهد داشت. تغییرات مکرر
به جای ایجاد تحولات مثبت، باعث سردرگمی و نارضایتی در 
میان کارکنان و حتی بخش های مختلف حمل ونقل و مسکن 
شده است. یکی از مهم ترین مشکلات در این انتصابات، عدم 
وجود یک سازوکار موثر برای ارزیابی دقیق عملکرد مدیران 
منصوب شده است. در صورتی که مدیران جدید نتوانند 
کارآمد دست  کوتاه به اصلاحات جدی و  در مدت زمان 
یابند، فرصت های توسعه و رشد وزارتخانه از دست می رود. 
کارشناسان و صاحبه نظران راهکارهایی را برای خروج از این 
دور باطل ارائه می دهند که تمرکز بر ثبات مدیریتی، توسعه 
برنامه ریزی بلندمدت و ارزیابی مستمر و دقیق عملکرد 
مدیران از جمله آنهاست. مواردی که فعلا اثری از آنها در 

وزارت عریض و طویل راه و شهرسازی مشاهده نمی شود.«

مسعود  زمانی که  شاید  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
با حمایت مردم و همیاری چهره های سیاسی  پزشکیان 
محبوب و تا حدی مورد وثوق جامعه به ریاست جمهوری 
رسید فکرش را هم نمی کرد که در کمتر از 6 ماه باید در مقابل 
تندروها کوتاه بیاید و در نهایت نیز 2 تن از مهم ترین چهره های 
دولت خود را را از دست بدهد. اما وفاق ملی پزشکیان بیش از 
اینکه برای دولتش آمد و خیر و برکت داشته باشد بیشتر راه را 
برای هجمه مخالفان و تندروها باز کرد. چنانکه چند روز قبل 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی به »آرمان ملی« گفته بود: 
»پزشکیان با همه ائتلاف کرده اما هیچ کس با او ائتلاف نکرده 
است.« واقعیت امر نیز همین است گرچه پزشکیان وفاق ملی 
ح کرده و درصدد وحدت و همدلی با سایر قوا بر آمده  را مطر
است اما دیگران وفاق زا آن طور که پزشکیان معتقد است باور 
ندارند. از همین رو نیز به اهداف و منویات خود هستند و در 
نهایت نیز تفکرات و برنامه های خود را پیش می برند. نمونه 
واضح و مؤید این امر نیز جریان استیضاح عبدالناصر همتی 
وزیر برکنار شده امور اقتصادی و دارایی است. گرچه خود 
همتی بر این باور بود که در جلسه استیضاح پاسخ نمایندگان 
را خواهد داد و انتظار پزشکیان نیز این بود که با صحبت از 
وفاق و همدلی در مجلس بتواند همتی را را به سلامت از جلسه 
استیضاح خارج کند؛ اما تندروها و افراطیون از آنجا که از قبل 
بنای برکناری همتی را گذاشته بودند اصلا نه به حرف های 
همتی گوش دادند و نه صحبت های پزشکیان و در نهایت نیز 

برنامه از پیش تعیین شده را پیاده کردند.
 استعفا یا برکناری

 شامگاه یکشنبه خبری در رسانه ها و فضای مجازی پیچید 
که مخالفان را خوشحال و حامیان دولت را ناراحت و متعجب 
کرد. خبر این بود که محمدجواد ظریف از معاونت راهبردی 

رئیس جمهور استعفا داده است. خبری که ابتدا حد گمانه زنی 
بود اما رفته رفته رنگ واقعیت به خود گرفت و اطرافیان ظریف 
نیز آن را تایید کردند. اما صحت کامل این خبر جایی بود که 
خود ظریف در توئیتی کناررفتن خود از دولت را تایید کرد. 
محمدجواد ظریف در ایکس نوشت: »سلام بر هم میهنان 
بزرگوار خداوند بزرگ را سپاسگزارم که در ۹ ماه گذشته این 
فرصت را به این خدمتگزار کوچک ارزانی داشت که در جهت 
تحقق اراده ملت و خدمت به مردم آنچه را در توان داشتم 
با سخیف ترین  گذشته  گرچه در شش ماه  کنم.  پیشکش 
توهین ها، افتراها و تهدیدها نسبت به خود و خانواده ام روبه رو 
بودم و حتی در درون دولت نیز تلخ ترین دوران خدمت ۴۰ 
ساله را گذراندم، اما به امید خدمت ایستادگی کردم. اهل 
فرار از سختی ها و دشواری ها در مسیر خدمت به این مرز و 
بوم نبوده و نیستم و در چهل و اندی سال گذشته، چه بسیار 
توهین ها و افتراها را برای نقش اندکی که در پیشبرد منافع ملی 
از پایان دادن به جنگ تحمیلی تا به سرانجام رساندن پرونده 
هسته ای داشته ام به  جان خریده و برای خدشه دارنشدن 
منافع کشور در برابر سیل دروغ و تحریف دم فروبسته ام. دیروز 
به دعوت ریاست محترم قوه قضائیه به دیدار ایشان رفتم. در 
، ایشان با اشاره به شرایط کشور توصیه کردند که  این دیدار
برای پیشگیری از فشار بیشتر بر دولت، به دانشگاه بازگردم. 
بنده نیز بی درنگ پذیرفتم. همواره خواسته ام یار باشم و نه 
، با سپاس فراوان از ایشان که بار مسئولیت در برابر خدا و  بار
مردم را از دوش بنده برداشتند، امیدوارم با کنارگذاشتن بنده، 
بهانه ها برای سنگ اندازی در برابر خواست مردم و موفقیت 
دولت برداشته شود. هنوز به پشتیبانی از دکتر پزشکیان 
گرانقدر می بالم و برای ایشان و دیگر خدمتگزاران راستین به 
مردم بهترین ها را آرزومندم. از پیشگاه خداوند بخشایشگر و 

شما مردم خوب، صبور و قدردان ایران، برای همه کاستی ها 
پوزش می خواهم.« هر چند که این استعفا هنوز مورد موافقت 
رئیس جمهور قرار نگرفته؛ اما به نظر می رسد که نگاه وفاقی 
دولت پزشکیان بیش از همکاری با سایر قوا باعث شده تا 

مردان موثر رئیس جمهور از دولت پزشکیان کنار بروند. 
 2 سناریو برای وفاق

 استیضاح همتی و استعفا و کناره گیری ظریف نشان داد که 
تندروها هیچ حد و مرزی ندارند و تا انداختن دولت پزشکیان 
نیز پیش می روند. از سوی دیگر بارها نیز به این مساله اشاره 
شده که تندروها اساسا نه دولت پزشکیان را قبول دارند؛ نه 
دولتمردان و نه وفاق ملی پزشکیان را بر می تابند. لذا این رویه 
حذفی را ادامه خواهند داد و بعید نیست که سایر چهره ها 
از جمله برخی مدیران یا وزرا نیز از سوی تندروها در پروسه 
برکناری نباشند. لذا با این حال 2 سناریو یا راه برای پزشکیان 
متصور است. نخست: اینکه با همین فرمان ادامه بدهد، مسیر 
»وفاق« را ادامه دهد و در مسیر زیر فشارها تن به اتفاقات 
دیگری دهد و در نهایت از اقتدار رئیس جمهوری برسد به 
همان چیزی که سیدمحمد خاتمی در خصوص انتظارها از 
رئیس جمهور گفت یعنی تدارکاتچی. دوم: یا اینکه در مفهوم 
وفاق بازنگری کند و باز تعریفی از این مفهوم داشته باشد و 
ضمن اینکه دولتش را از وجود مدیران تندرو پایداری خالی 
می کند و بر مبنای رویکرد وفاق جدیدی برای ایران نفرات 
مدنر خود را منصوب می کند وعده هایش را هر روز مرور کند؛ 
بتواند به وعده هایش هر چه سریع تر جامه عمل بپوشاند؛ 
مماشات با مخالفان را کنار بگذارد. صریح تر با مردم از پشت 
پرده ها بگوید. اینگونه سرمایه اجتماعی و پایگاه رای از دست 

رفته را نیز باز خواهد یافت. 
کنش ها به یک استعفا  وا

 کناررفتن محمدجواد ظریف از معاونت رئیس جمهور با 
کنش های متفاوتی روبه رو بود. از آنها که با اشاره به این  وا
مساله وفاق ملی پزشکیان را مدنظر قرار دادند تا آنهایی که 
کناره گیری ظریف به قدرتنمایی پرداختند. غلامحسین  با 
کنش در ایکس نوشت: »همتی و  کرباسچی در نخستین وا
ظریف از دولت رفتند. فکر کنم میدری و ظفرقندی هم از دولت 
بروند وفاق کامل می شود.« وزیر ارتباطات دولت دوازدهم، در 
کنش به استعفای محمدجواد ظریف، در کانال تلگرامی خود  وا
نوشت: »تعهد دولت به مردم، ناظر بر تحقق اهداف است، نه 
صرفا حضور افراد؛ هرچند بدیهی است که دستیابی به برخی 
اهداف، وابسته به حضور افراد توانمند است.« محمد جواد 
گر به دلیل شرایط داخلی یا خارجی  آذری جهرمی ادامه داد: »ا
دولت، از حضور افراد شایسته در دولت جلوگیری شود، این 
خود ضایعه ای بزرگ خواهد بود؛ اما در چنین شرایطی، نباید 
با خالی کردن پشت دولت، این خسارت را دوچندان کرد.« 
امیرحسین ثابتی نماینده تندرو تهران نیز با اشاره به استعفای 
ظریف نوشت: »البته هنوز چند مسئول دیگر نیز در دولت 
حضور دارند که آنها نیز یا باید تابعیت دوم فرزندان شان را لغو 

کنند و یا از سمت خود برکنار شوند.«
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»آرمان ملی« حواشی کناره گیری ظریف از معاونت ریاست جمهوری را بررسی می کند

بنویسید استعفا؛ بخوانید برکناری 

 آرمان ملی، گروه سیاسی: روابط ایران و آژانس انرژی اتمی 
در ادوار اخیر همواره با فراز و نشیب هایی همراه بوده است و 
این روابط زیرسایه تحریم ها و سیاست های محدودکننده 
از سوی غربی ها باعث شده تا فشار اقتصادی به شهروندان 
افزایش پیدا کند و دولت های ایران اما همواره به دنبال 
راه هایی برای بهبود وضعیت هستند تلاش ها اما بی فایده 
گر ایران و آژانس  بود. در این مورد باید اضافه کنیم که ا
کتبر 2۰25 یعنی اویل پاییز سال آینده به نتایجی در  نتوانند تا ا
روند گفت وگوها دست پیدا نکنند، مکانیزم ماشه که کسی 
نمی تواند آن را وتو کند، فعال خواهد شد. مکانیسم ماشه 
در راستای حل اختلاف پیش بینی شده در برجام، فرآیندی 
گر یکی از طرف های برجام به این جمع بندی  است که ا
برسد که طرف دیگر به تعهدات ذکر شده در این توافق 
پایبند نیست، می تواند به کمیسیون مشترک شکایت کند. 
سازوکار ماشه یا سازوکار رسیدگی به اختلاف در برجام با اصرار 
آمریکایی ها در این توافق نامه گنجانده شده، تا به ادعای آنها، 
گر ایران از برجام سرپیچی کرد، تحریم هایی بین المللی که با  ا
برجام، برچیده شده، دوباره بتوان بازگرداند یا بازگشت خودکار 
خ خواهد داد. به رغم همه چالش ها  سریع مکانیزم ماشه ر
روزگذشته رئیس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد که ایران و 
آژانس می توانند به مصالحه هسته ای برسند اما همچنان 
سطح اختلافات بالا است. در این مورد با یکی از تحلیلگران 
سیاست خارجه مصاحبه ای انجام داده ایم. محبعلی معتقد 
است ایران باید از فاصله بین اروپا و آمریکا استفاده کند. در 

ادامه این مصاحبه را می خوانید. 
  مطالبه اروپا 

 قاسم محبعلی، تحلیلگر مسائل سیاست خارجه در رابطه 
به اظهارات جدید طرف های ایرانی و شورای حکام در مورد 
سرانجام پرونده هسته ای که در ادوار اخیر همواره در موردش 
کره می کنند، به  خبرنگار »آرمان ملی« می گوید:  بحث و مذا
»در درجه اول باید بگویم که ایران نیاز دارد تا شفافیت 
بیشتری در قبال خواسته های آژانس داشته باشد. ایران 
بارها اعلام کرده که به دنبال سلاح هسته ای نخواهد بود و 
در واقع چنان که عنوان می شود، جمهوری اسلامی نیازی 
به تسلیحات هسته ای ندارد. دراین مورد نیار است تا یکبار 
برای همیشه دو طرف برسر ابهامات به  نتیجه برسند. این 
یکی از جنبه هایی است که می تواند به ایران کمک کند که 
با همکاری اروپایی ها از فعال شدن مکانیزم ماشه، بازگشت 

تحریم ها و قطعنامه های سازمان ملل، جلوگیری شود. باید 
به گونه ای رفتار کنیم که شورای حکام اعلام کند، برنامه 
هسته ای ایران دچار انحراف نشده است در غیر این صورت، 
اروپایی ها در همکاری با آمریکایی ها مکانیز ماشه را فعال 
خواهند کرد. اولین گام می تواند اطمینان  دادن در خصوص 
برنامه های هسته ای باشد و گام بعدی آن تغییر سیاست های 
کنون نیاز است جمهوری اسلامی  سیاست خارجی است. ا
سیاست های هوشمندانه ای را در دستور کار قرار دهد و این 
پیام را به  جهان بدهند که ایران تهدیدی برای اروپایی ها 
محسوب نمی شود.« این تحلیلگر سیاست خارجه در این 
مورد و با اشاره به اختلاف به وجود آمده بین اروپا و ترامپ که 
می تواند برای ایران مهم باشد، ادامه می دهد:  »این موضوع 
مشروط بر آن است که سیاست های ایران در قبال روسیه و 
اوکراین چه وضعیتی پیدا می کند. اروپا هم علاقه  ای ندارد که 
اوکراین مغلوبِ مسکو شود همچنین در مورد ترکیه و سوریه 
هم مواضعی دارند. اروپایی ها در مورد حمایت هایی که آمریکا 
ح می  کنند و این  از اسراییل می کند مخالفت هایی را مطر
می تواند نکته مثبتی برای ایران باشد. این خلأ حضور آمریکا 
در اروپا می تواند فرصت هایی را برای ایران به وجود بیاورد تا 
با یک رویکرد منطقی و دیپلماسی نظر اروپایی ها را جذب 
شود. توجه داشته باشید مشکل اصلی سیاست خارجه ایران 
تقابل با اروپایی ها نیست بلکه گره اصلی در روابط بین ایران 

و آمریکا است.«
  ایران؛ تنها کشور

 رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در سخنرانی گذشته خود در شورای حکام گفت: »از زمان 
گزارش پیشین، ذخایر اورانیوم ایران تا خلوص اورانیوم-2۳5 
6۰ درصدی، از ۱۸2 کیلوگرم در فصل قبلی به 2۷5 کیلوگرم 
افزایش یافته است. ایران تنها کشور غیرهسته ای است که تا 
این سطح غنی سازی انجام می دهد و باعث نگرانی جدی من 
است. چهار سال از زمانی می گذرد که ایران اجرای تعهدات 
خود ذیل برنامه جامع اقدام مشترک )برجام(، از جمله 
اجرای پروتکل الحقای را متوقف کرده و بنابراین، چهار سال 
از زمانی که ایران دسترسی تکمیلی در ایران داشته است، 
می گذرد. ایران می گوید تمامی مواد، فعالیت ها و محل های 
گرچه،  لازم ذیل توافق پادمانی NPT را اعلام کرده است. ا
این اظهارات با ذرات اورانیوم یافت شده با منشأ انسانی 
از سوی آژانس در محل های اعلام نشده در ایران مغایرت 

دارد. آژانس باید محل )محل های( فعلی مواد و یا تجهیزات 
آلوده ای را که وجود داشته اند، بداند«. مدیرکل آژانس ادامه 
داد: »در توازن مواد اورانیوم مربوط به آزمایش های تولید فلز 
اورانیومی که در آزمایشگاه چندمنظوره »جابرابن حیان« 
، ناهمخوانی وجود دارد که ایران علت آن را  انجام شده نیز
بیان نکرده است. ایران که اعلام کرده اجرای این اقدامات 
را متوقف کرده است، هنوز کد اصلاحی ۳. ۱ را که تعهدی 
قانونی برای ایران است را اجرا نمی کند. من به طور جد نگران 
مسائل پادمانی باقی  مانده ام که هنوز حل وفصل نشده اند. 
عمیقا متاسفم که ایران، به رغم نشان دادن آمادگی خود برای 
بررسی پذیرفتن تعیین چهار بازرس مجرب دیگر آژانس، آن را 
نپذیرفت. من از ایران می خواهم فورا با تعامل جدی، بیانیه 
مشترک را اجرا کند. تعامل در سطوح بالا برای پیشرفت واقعی 
ضروری است. سفرم به تهران در نوامبر گذشته و دیدارهایم 
با رئیس جمهور مسعود پزشکیان و وزیر امورخارجه عباس 
عراقچی، وزیرامورخارجه نشان می دهد که ممکن است 
فضایی برای مصالحه سازنده وجود داشته باشد. امیدوارم 
به زودی، بازهم با آن ها دیدار و گفت وگوی موثر و نتایج 

ملموس را دنبال کنم.«
  فعالیت های ایران 

در  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  بقایی،  اسماعیل   
نشست خبری خود در پاسخ به سوالی در مورد اظهارات 
کید بر اینکه  گروسی در مورد فعالیت های هسته ای ایران با تا
»فعالیت های هسته ای ایران صلح آمیز است«، گفت: »آژانس 
همه امکانات لازم را دارد مبنی بر اینکه کارهای رصد خود را 
انجام دهد، بنابراین استفاده از عباراتی که بارها تکرار شده 
نادرست است و در واقع بیان این اظهارات سازنده نیست. 
ما متوجه هستیم که این تحرک در چارچوب خواسته هایی 
است که متاسفانه بعضی از کشورهای غربی در جریان یک 
قطعنامه شورای حکام طلب کرده اند و خود این موضوع 
نشانگر این است که منشا و مبنای چنین گزارش های کاملا 
سیاسی است و نه نیازسنجی فنی. ما منتظر می مانیم که 
ببینیم که در هفته ها و ماه های آینده از حیث تصمیم های 
کنش  آژانس چه اتفاقی خواهد افتاد و بر اساس آن قطعا وا
مقتضی را خواهیم داشت، ولی به طور کلی عرض می کنم که 
نظردهی یا اعلام نظر بر مبنای نگاه های سیاسی برخی از 
کشورها زیبنده مراجع رسمی بین المللی و آژانس بین المللی 

انرژی اتمی نیست.«

»آرمان ملی« در گزارشی بررسی می کند

ایرانوآژانسبهدنبال»مصالحههستهای«
      محبعلی: تهران از خلأ آمریکا در اروپا استفاده کند

سخنگوی وزارت امور خارجه: 
جواب تقابل، تقابل است

 آرمان ملی: سخنگوی وزارت امورخارجه 
از  خارجی  کشورهای  که  خصوص  این  در 
استعفای »محمد جواد ظریف« چه پیامی 
برداشت خواهند کرد و چه برداشتی در این 
زمینه خواهد داشت، اظهار داشت: قطعا 
شما انتظار ندارید که من در مورد تفسیرهای 
دیگران در مورد تحولات داخلی کشور صحبت 
که مشخص است اینکه ایشان  کنم. آنچه 
دیدگاه های خود را به صورت صریح و مشخص 
در پیامی که داشتند مطرح کردند. اسماعیل 
کید بر این که »جمهوری اسلامی  بقایی با تا
ایران همواره در مورد موضوع هسته ای خود 
متعهد و پایبند به اصول دیپلماتیک بوده 
است و ما هیچ وقت رویکرد تقابلی نداشته ایم؛ 
ما  هسته ای  فعالیت های  ماهیت  که  چرا 
صلح آمیز است«، بیان داشت: از دیگر سو 
هیچ توجیهی نمی بینیم که دیگران بخواهند 
ح کنند. وی ادامه داد:  بحث تقابل را مطر
به صورت طبیعی جواب تقابل، تقابل خواهد 
بود. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در ارتباط 
اروپا و امیدها به  با  ایران  گفت وگوهای  با 
نتیجه بخش بودن این گفت وگوها اظهارکرد: 
و  می شود  انجام  گفت وگوهایی  که  وقتی 
شود  انجام  نیت  حسن  با  گفت وگوها  این 
که  و تداوم داشته باشد، به این معناست 
طرف های گفت وگو امیدوار هستند که منجر 
خارجه  وزارت  سخنگوی  شود.  نتیجه  به 
در  رئیس جمهور  صحبت های  مورد  در 
کره با آمریکا و اینکه  مجلس در مورد بحث مذا
با  ولی  بوده  کره  مذا موافق  رئیس جمهور 
کره ای با  توجه به صحبت های رهبری مذا
آمریکا صورت نمی گیرد، گفت: صحبت های 
آقای رئیس جمهور در مجلس روشن بود و 
ایشان در واقع بیان کردند که ما به عنوان یک 
کمیتی کارآمد که مبتنی بر سلسله  نظام و حا
مراتب است به این شکل عمل می کنیم و تابع 
سیاست های ابلاغی از سوی مقامات ارشد 

کشورمان هستیم.
 آمریکا و روسیه 

  بقائی همچنین در مورد اینکه به نظر 
می رسد در جریان گفت وگوی روسای جمهور 
برنامه هسته ای  روسیه در مورد  و  آمریکا 
ایران صحبت شده است و اینکه آیا آقای 
لاوروف در جریان سفر به تهران در این ارتباط 
کرد:  گزارشی به ایران داده است، تصریح 
در جریان این سفر در مورد تحولات لبنان، 
سوریه، پرونده هسته ای ایران و دیگر مسائل 
مرتبط با تحولات بین المللی که در دستور 
گفت وگو شد.  و  رایزنی  2 طرف است،  کار 
بقایی با بیان اینکه »ممکن است به عنوان 
یکی از موضوعات بین المللی در ارتباط با 
موضوع هسته ای ایران بین آمریکا و روسیه 
صحبتی شده باشد«، ادامه داد: هر آنچه 
که بخواهد در مورد پرونده هسته ای ایران 
انجام شود بدون نظر ایران انجام نمی شود 
و دوستان روس ما به این موضوع اشراف 
دارند و هر آنچه را که لازم است با ما در میان 
می گذارند. سخنگوی وزارت خارجه همچنین 
در پاسخ به سوالی مبنی برای اینکه آیا آقای 
لاوروف در جریان سفر به تهران پیشنهاد 
ح کرد، اظهار کرد:  میانجیگری مسکو را مطر
قبلا نیز گفته ام که در مورد این موضوعات 
دارد ممکن است  که  اهمیتی  به  توجه  با 
ح  طرف هایی من باب حسن نیت برای طر
این موضوعات اعلام آمادگی کنند، بنابراین 
به صورت کلی از این نگاه، طبیعی است که 
ح کنند  برخی از کشورها این موضوع را مطر
کنند. سخنگوی  کمک  نیاز  که در صورت 
وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوالی 
در مورد وضعیت ایرانیان اخراج شده از آمریکا 
و استرداد آنها به پاناما و اینکه آیا جمهوری 
اسلامی ایران توان و یا تمایلی برای کمک به 
آنها دارد؟ گفت: هم توانایی این موضوع را 
داریم و هم تمایل داریم و در این زمینه اقدام 
نیز کرده ایم. وی افزود: دفتر حافظ منافع 
ایران در واشنگتن آمادگی خود را در این 
زمینه اعلام کرده است. سفیر ما در کلمبیا 
کرودیته ایران در پاناما پیگیر  به عنوان سفیر آ
این موضوع است. با مقامات پاناما در ارتباط 
که  کمکی  که هر  کرده ایم  اعلام  و  هستیم 
بتوانیم حاضریم، ارائه کنیم. در مورد نحوه 
اخراج این افراد نیز همان طور که پیش از 
این گفته ایم این کار بر خلاف تمام موازین 
حقوق بشری است و اعتراض خود را در این 
زمینه پیش از این اعلام کرده ایم. سخنگوی 
وزارت خارجه در ارتباط با صحبت های روز 
یکشنبه رئیس جمهور در مورد پول های بلوکه 
، ترکیه و عراق و  شده ایران در کشورهای قطر
همچنین صحبت های مقام معظم رهبری 
در این ارتباط در دیدار با امیر قطر عنوان 
کرد: به صورت کلی موضوع ایجاد محدودیت 
در استفاده از منابع ارزی ایران یکی از تبعات 
سال های  از  که  آمریکاست  تحریم های 
قبل وجود داشته است و وزارت خارجه با 
همکاری بانک مرکزی و سایر دستگاه های 
اقتصادی تلاش داشته که این موانع را رفع 
کند و این موضوع در دستور کار ثابت وزارت 
خارجه ایران است. در بین کشورهایی که 
نام بردید تفاوت هایی وجود دارد و وضعیت 
کید کرد:  موجود به یک شکل نیست. بقائی تا
همان طور که گفتم پیگیری این موضوع در 
دستور کار ثابت وزارت خارجه قرار دارد و قطعا 
بانک مرکزی بیشتر می تواند در مورد جزئیات 

این موضوع پاسخ دهد.

 


